



تقييم حوارات المصالحة الوطنية وعلاج مواطن القصور فيها دراسة في ضوء السياسة الشرعية الإسلامية

الهادي محمد سـريـط

كلية الشريعة - جامعة الزاوية

EMAIL: e.Madeen@zu.edu.ly

ملخص البحث:

يستخلص من هذا البحث أهم والنتائج التالية:

- 1- القواسم التي توحد المجتمع الليبي أكثر من عوامل تفرقته ، ومن أهمها الهوية الإسلامية ، فيجب الدعوة للتمسك بها وتوظيفها في المصالحة الاجتماعية ، فالمتجول في المجتمع الليبي شرقه وغربه ، وشماله وجنوبه يلاحظ توحيد الشعائر الإسلامية من الشهادتين وصلاة وصوم وزكاة وحج ، والحديث بنفس اللغة، والتاريخ المشترك.
- 2- الدعوة إلى تطوير وتوحيد الخطاب الديني لزرع بذور المحبة والتسامح، والصلح والإصلاح بالمجتمع الليبي.
- 3- دعم وسائل الإعلام وتطويرها وتوجيهها للخطاب الذي يحقق المصالحة الوطنية بين أبناء المجتمع الليبي ، ونشر البرامج التي تدعو للتوافق وقيم التسامح ، ونبذ العنف والقتل، والابتعاد عن تأجيج المواقف وزرع الأحقاد.

Abstract:

The following key findings are derived from this research:

1. The common factors uniting Libyan society outweigh the elements that divide it, with Islamic identity being one of the most significant unifying factors. It is essential to call for adherence to this identity and leverage it in promoting social reconciliation. A survey of Libyan society across its east, west, north, and south reveals a shared practice of Islamic rituals, including the declaration of faith (Shahada), prayer, fasting, zakat, and pilgrimage, along with a shared language and common history.
2. There is a need to develop and unify religious discourse to sow the seeds of love, tolerance, reconciliation, and reform within Libyan society.
3. Media outlets should be supported, developed, and directed to deliver messages that foster national reconciliation among the people of Libya. This includes broadcasting programs that promote harmony, tolerance, and the rejection of violence and killing, while avoiding actions that inflame tensions or sow animosity.